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Civil Air Patrol Oral History interviews were initiated 1n early
1982 by Lt. Col. LestervE. Hopper, CAP, of the Civil ALlr
Patrol's Naticnal Historical Committee. The overall purpose of
these interviews is to record for posterity the activitiez of
gelected members of the Civil Alr Patrol,

The principle goal of these histories is to increase the base of

early accomplishments of Civil Aldy
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Patrol members who in thelr own unique way contributed to  the
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defensze of our great country, Certainly not of a secondary
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nature is the preservation of the contributions of individuals asz

‘ivil Adir Patrol continues its growth.



FOREWORD

The following is a transcription of an oral history interview
recorded on magnetic tape, Since only minor smendaticns have baean
made, the reader should consistently bear in mind that he is
reading a transcript of spoken rather than the written word.
Additionally, no attempt to confirm the accuracy of the Intorua-
tion contained herein has been made. As a result. the Lranscript

reflects the interviewee's personal recollections of a situatian

as he remembered it at the time of the interview,

Fditorial notes and additions made by Civil Air Patrol historians
are enclosed in brackets. If feagible, first name, rank or titlesz
are also provided. Any additions, deletions and changes subse-
quently made to the transcript by the interviewee are not i

cated., Researchers may wish to listen to the actual interview

tape prior to citing the transcript.



SUMMARY OF CONTENTO

In this oral histbry interview Mr. Carl 0. Swaim
recounts  hiz early experiences as a vradio technician,
and his joining the Civil Air Patrol in that capacity at
¢ivil Air Patrol Coastal Patrol Base 16 at Manteo, North

Carcolina.

He covers many of the difficulties encountered with the
use of early radio equipment. Included are many toples,
such ag in-rflight emergencies, arming of aircraft, Dbomb
dropping and the unusual incident of an aircraft landing

by a ¢ivil Air Patrol aircraft.

His overall evaluation of the value of the Coastal
Fatral Baze 16 operations providez insight 1nto the

patriotic feeling of the time,
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CIVIL AIR PATROL ORAL HISTORY INTERVIEW

Number WNHC 28.83~-16
Taped interview with: , Mr. Carl 0. Swaim
Date of Interview: 10 October 1983
Locatian: : Manteo, North Carolina
Conducted by: Lt. Col. Lester E. Hopper. CAP
H: Carl, =zuppose we start off with a hrief desgcription ol a

little bit about Carl's background, early family life, where
you're from, where you were born,

S Well, I was born in Winston-Salem, and lived there until I
was nine years old, I guess, eight or nine years old.

H: When was that, Carl?

il I waz born April 17, 1913, and we moved to Asheville later
because of my mother's health. She died in Asheville. And then
moved back to Winzton-Salem, later. I went to school in  Ashe-~
ville. I first started in radio in Winston~Salem, when I was
about eighteen, I guess, seventeen or eighteen, I got to fooling
around with radios, you know, a man who ran a radio shop, like we
did  back in those dayg, there wasn't too much of anything
else——just interested in it. Then I pusted a lung when 1 was
sighteen yearsz old and was in the hospital three years. and I was
twenty-one hefore I got out again, back to work. They told me I'd
never work again as long as 1 lived, but I did. But after that I
went to work for a radio company in Winston-Salem. 1 worked for
¢. R. Williams, in the parts department and general repairing,
trying to learn somé repairing--studying radio. I worked for
him for eighteen

months.

H: When was that, Carl?
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ol That must have been around thirty—--well, I didn't do  too
mach  for a couple of years after I got out of the hospital. But
anyway that was the first time I really went to a full- time Joh.
I just went 1in there to learn radio. They had about six service-
men. But that must have been in the late thirties, '36 or some-
thing 1like that. But I stayed with them eighteen months, in the
parts department for a long time, I don't remember how long. I
gquit there and then I went to work for Hay Radioc Company 1in
Winston-Salem for a while, and I stayed there through '40, and 1n
41, Radio BSound Company 1n Winston-Salem had a contract for
sound in The Lost Colony here (Manteo), in organ maintenance and
sound work, and 1 was doing‘some'sound work, also some organ
maintenance——Hammond organs—--but the guy that was running that,
that Thad the contract to furnish the sound with it, his Dbrother
had been operating it up until ‘41, and in 4l 1 came  down
here-—-they called me up and borrowed me from Hay Radio to come
down here and install the sound equipment for them, His brother
had been drafted into the Army. I didn't want to come down here.
but I did. He told me if I'd come and stay two weeks and put the
stuff in and get it hooked up, he said someone would relieve me.
Well, he couldn't find anybody. Iistayed a couple more weeks
until the =how opened, and he still hadn't found anybody, so I
stayed all summer with The Lost Colony, as sound man. That was
why I came down to start with, here.

Then at the end of the show, so many of the boys were waiting ror
the draft anyway. you know, at that time, '4l, like all or us, 1
was too. I had an application in for the Air Corps, but =till
the draft waz looking down my back. Some of uz had been de-
ferred, so I didn't ﬁave either one of them to come up, =20 I want
back and quit, and came back down here. I made friends with lots
of people on the island, it's & very friendly place, lots of good
peaple, kind of like home, everybody, you lived in houses and ate
with people while you were in The Lost Colony, not like 1t 18
now. but it was just like one big happy family, the whole 1sland
was. I really enjoyed it here. But I decided 1'd come back down

here because there wasn't any radio man in the whole area, and 1
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got connected with Jolly, that ran a filling gtation qown here,
Texaco station. At the side of the back of the shop there, 1 got
me some test equipméntgand‘decided I'd just work on radios,
locally, to try to kill time, and I enjoyed it. I had fun,
pecause then I had time to fish. Then after '4l or 42', some-
time in that area. I reckon I stayed here seven or eight months,
when they called me for the draft, the following January, and 1

was examined and 1 was turned down because of that lung.
H: January '427

§: Yez, I think, '42. Then I decided to come on back down here
anyway. Dbecause I already had a shop set up here. The war had
been declared, you know, and so I said I'd come back down here
and stay a while. But the parts got to be hard to get, at 1 got
connected  with the filling station, helping him with his  sturr,
running it and eone thing and another, just hanging around. Doing
odd jobs, there was plenty to do around here, and plenty of radio
work if I could have got partg, but as the war kept going, parts
got  worse, you know, to get, éo it didn't take you long to keep
up  with what you could getkpartslféf. - I'd travel around the
country  trying to pick up some parts, but I enjoyed it I  Just

stayed here because I liked it. I was gingle, no problems. I
went.  on with this same thing until the CAP came down. 1 had
no intention of joining the CAP or anything when it came down. |

nad no idea, When they first moved out to Skycoe and set up Lhe
base, they werekputting it together, a lot of the pilots were
coming in, and a lot of them hired me to install radios and help
them with radios on fhe airplanes. They had their private planes
"here. The first one, .I think, wag a Dr. Owens out of Asheville,
he brought a Curtiss-Robin down here, and I put a radic in it., I
think it's the first one I did. Then they had a lot of the hoys
that were putting in ham equipment, stuff that they brought dawn,
and I helped them some with that. They were alwayg short-handed.
Some of the time I helped them for nothing, and other Limes they
just hired me to work like everybody else. The guy that was the

3
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manager with }it,Aaftérfajféw‘Weeks they tried to get me to o
with them, and I didn't have any idea, I didn't want any part of
it, but I had my own business_énd stuff, and I liked what I was
doing. I liked working with them, They were a very good bunch
of people, and they were trying hard to do gomething out «f
nothing, and the more I worked with them, the more I began Lo
see, you know, what they were doing, but [ still didn't Jorn tLhem
while they set up the old airport out at Skycoe. Bubt they took
Jolly, owning an airplane, the guy that I worked for, that owned
the filling station, him and another boy together, Also this
fellow Driscoll, here, that flew for the government, with the o
camps and the other camp that was here all during their days.
Dave Driscoll, he finally opérated the airport here for several
yearg, But Dave was flying off of it in a government plane., and
he also had a Stinson Voyager, one of these big gull-wing aones,
And he would fly passengers to Ocracoke and stuff like that. 1
did some work for him, used to ride with him some down the Dhank.
He flew to Ocracoke quite a bit. But I wasn't too much interest-
ed in flying, really, either., I didn't mind flying. I liked to
fly, and I flew with him some, quite a bit and Jolly too, Dbut
these boys needed so much help, and‘I got well acquainted with
guys like Slim Geeslin, out of Charlotte, was down here original-
ly, helped them put this stuff, and they brought part of thelr
ham gear down, and Fields and two or three more.

H: They put the base together out of thely own ham gear?

§: Oh, that's where the whole thing came out of. The government
made us all do awéy'with'ham licenses, do away with all radio
licengez——they were cancelled, like everything else, pilots. But
anyway, all thig equipment was brought down, partsz, and thelr own
transmitters, and receivers, and stuff that we needed., and it was
all assembled. I helped them do a lot of that. And the main one
that got me to help them with that, and I helped a lot with that,

just on my own at night, because Geeslin was in c¢harge, he wag &
good radio man and a good old ham. Geeslin was from Charlotte, 1

4
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think, Slim Geeslin. He's dead now, he's been dead rtor gevaral
years, Fields, he's still living, was still there, and the Dbase
commander at that time, was a very nice guy. He talked to me

zeveral times, but I still had no desire to join the CAP. I knew
what they were doing, and it was a good job, and I liked it. The

more I seen of it, the more I admired them. In fact 1 thought

some of them were nuts to do it, you Know. And I tell you ths

job  they were doing flying out on that ocean, because I['d flown
enough up and down this outer Dbanks to know how fragile It waz.

I've landed on the beach with Driscoll. I knew it was dangerous
to do that. He did it, in the outer banks villages. But I still

helped them with their radios, anything I could do with them. So
they hired me, they paid me for it, sométimes they did, And I

could work for them almost as much as I wanted to, Dbecause they
just didn't have enough help. I knew they were having to horrow
stuff and put it together, bheg, any way they could g¢get a1t, I

guess. 1 don't know too much about it, but they were & rice

bunch of guys. They really tried, and they were good friends,

they all became good friends. We got along fine, and I thought a

lot  of them, but I had no intention of joining at all, I'll De

honest with you. Until Allen Watkins took over, he was the

commander who helped when they started working on this base here

on the airport at Manteo, over at the new airport, they finizhed
it  then, and took over the facilities there, and Watkins and
Fields came to me several times, when I was down town,‘and Lhey
Kept talking to me dbout 1, and Allen Said 1 want you 1n  there,

we need you, why don't you come on and stay with us. Well. they

kept on, and then finally, Allen talked me into it. And so I came

out here. He took h? picture ahd picked up all my papers for me,

and I think that was just about the time they moved, vready to
move, hefore I joined, so I wasn't with them too long. I don't

remember exactly how long from then until the base closed.

H: They moved up from Skycoe 1n Dacembar of 43,

S.  Something like that. I'm not sure.
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H: And you stayed with them until the basze cloged.

Qut here, 1 did, yes.

[

H: They closed the main base in August of '43.

bl Yes, that's right. And 1 decided to go with them then. 1
stayed with them, and most all of my time, we alternated, we
would operate one day. one shift, and then we would repair for a
day, a shift or two, and that's the Way we worked, all of uz. 1
believe Geeslin had gone and Fields was in charge of 1t, really.
We had two more operators, Thatcher, who died some time ago, of
Greenshoro, was one. If I remember we only had four at that
time, because we were short of radilo opérators, and they were
hard to get. We just couldn‘t find them. Most of them had left.
But anyway 1'd operaté, and all except Fields, I don't know
whether Fields operated at that time or not. It was between the
three of us. There wefe four shifts, two shifts each day, morn-—

ing and night.

H: Well, you said morning. How 1on§ wag a shift?

g, 1 went to work at four o'clock in the morning, and the Sl s
would go out at daylight and stay out, what, four hours, some-
thing like that, and come back. But I worked from four o'clock
in the morning until one. I did that most of the time, until one

in the afternocon.
H: Then the second shift would take over.

g: The second shift would take over from one until dark. Mozt of
the time I was with them I was on that same shift, I liked 1t.

H: When they weren't flying, you didn't have any requirement Lo
monitor any frequencies or anything like that? Strictly CAP

frequencies, only.
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$: Strictly CAP, and after we got in here, of course, after we'd
peen here a little bit, and all the base got set up, the Navy. we
had to put a radio loop to the Navy tower. Of course, we had To

coordinate all our take-offs and landings with the Navy.
H: Was it a radio loop or landline?

bl It was a radio lcop. We had a little short AM low- powered
transmitter we made up for each one. We made them, one for the
Navy tower and one in our--they weren't too far apart.

H: S0 you could talk to each other to coordinate Lake-olfs  and
landings.

S: That's all.

H: Did your radio control the take-offs and landings, then?
$: Yes. All take-offs and landings.

H: You acted like a control tower then.

S We were a control tower as far ag coordinating  through the
Navy . After the Navy got in there and got to flying off of
it--well, Dbefore they got to operating planes off of it wvery
much, even before that, they had éontrol of it, because they were
coming in here for inspections, and they had a commander, and he
stayed in here, and‘he flew to Norfolk every day with a Utrainer.

I think he was flying an AT-6, but anyway we still had (o e
coordination to get in and out. Then we had a shop 1n a hangar.

where we repaired our radios, and we did a lot of flying, o

~ourse, with our radio checks. The worst thing that happened to
them with that particular type of equipment, they used & tralling
antenna, a piece of wire, and we lost more of them than anything
else, but I think that was done because they'd fail to pull it 1in
when they'd land. The pilots wouldn't take it in.,
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H: Left it in the trees.

il That's right, or somewhere along the runway., when they set
down, or dragged it off someplace, but we'd have to replace a lot
of those and then tune them to get the right length on them,

H: For curiogity, how long was that trail?
g, Well, if 1 remember right, the maximum was around sixty feet.

H: Well, that varied, because you had a frequency change abour
mid-way through. didn't you?

S Yes,
H: Then you had to re-crystal everything.

8: That's right, Recrystal and we had Lo cut our antennas and
all this stuff. I was just thinking the other day. I realize
we had some Lear at that time, there was some RCA., some Link

radios in there too, primitive to what we have now.

H: Just a hodge-podge of everything. Let me ask you somethang,
How did you get a set in and out of an airplane? Did you stand-
ardize on a package, or did you jugst-—each airplane had 1Lz own

radio and each one of them was custom?

5. Most of the planes they flew out of here were like a Stinson,
there were 'more'df them than anything else, and we had room
eriough in the dash panel or right under the edge of it that they
could make a rack, mount the rack. In other words they were in a
housing anyway, and you could juat mount the racks underneath
the control panel in a corner, maybe over the pillot's side,
either that or on the observer's side, whichever one we had room
for it. And there was a few of them that we could cut out part

of it, if it didn't have a support across it, we'd cut out as
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much as we could to raise it as high asz we could to give him wmore
room ror his feet,

H: Some  of the bases flnally standardized and put i1t on  what
looked like a board, and then they. could just unhook three or
four leads and move it ffom one @irblane to the other, and that
way if they had an airplane down for radic they counld awap if.

S: Well, vyou could get underneath of ours and unplug it from the
back and slip it out, no problem there, and then we had a Dbench
el R where we could yvank it out and put it on the bench and

i

epalr 1t. But, if [ remember, most of ours were mounted up n
the panel, or c¢leose to it. They did a remarkable job, but with
one frequency, and of course one plane couldn't talk to the ather

one, which was2 a handicap,

H: They couldn't talk to each other?
Z:  Nao zir. Not under any condition,
H: Why was that?

i They anly had one frequency and they wanted them to--evident-
ly—-—

H: They could, technically, but operationally they weren't
allowed. Is that what you're saying?

dr Yes, 1 guess th&y“could. They could have pul a freguency in
it, but I think operationally was what was the cause of 1it. I[n
order to make it so the two planes were always talking to the
base, not to one another. So that they could Keep them geparat-
ed-—also they'd Know the coordinates of one, you Know, against
the other. This was done for that reason, too., Because every
fifteen minutes or so they héd to report in where they were., We
had a map up on the wall, you know, we'd put a pin, and we'd know
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exactly where he was all the time, within a fifteen minute digz-
Lance. I thought afterwards, the way they had 1t was for their
own safety, and it dld.wbrk. It pa1d off a couple of Ulmes,
Mozt  of them were real good at this, pilots and observers, gave
pretty close coordinates to each one. They reported where they
were, They Knew where

they were, pretty close,

H; Well, one of the problems you had was overuse of the radio
channel, you know, I think, all up and down the coast here, all
CAP was on that one freguency.

5 That's right. And then we had weather conditions. You get
out  there with lightning and weather like that and you couldn't
hardly read them. It was terrific, if they were very far off

shore.

H: What was your range? What size transmitter did you have on
your base? A hundred watts, a thousand watts?

i We were running around a hundred, I think, most of the time
that I was there. We could have run more, but we didn't. I think
100 did it. We were only covering from Virginia Beach tc Hat-
teras, and then they doubled back.

H: And how far off shore did they go, do you recall?

S No, I don't, but I think they were running about five, 821X,
ten miles, scm&wheréé’in there, Maybe some of them ten miles. I
had quite & bit of problem with them, Qur map, if I remember
correctly, I'm not sure about it, but our maps were ten miles, to
the top of our control maps, but over and over agailn, you'd find
them off the map. They'd report off the map, a lot of them.

H: They either were off the map or they were lozt,

10
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g: That's right. I found them as far as 40 miles off shore.

H: Tell me about one of your operating days. You came in at
four o'clock in the morning., Tell me what happened.

bl Well, it was normal. It was routine., They'd take off, two
of them going south, two of them going north, and you'd give thei
permiszion to take off in the morning at dawn, soon as 1t was
light enough'for them to see, and get them out, and then they'd
come back and give vou their coordinates every fifteen minutes or
whatever time 1t was, wheré,they’were, and they would go further
out to  gea,. Also they had & rule that each plane had to fall
back behind the other one at intervals, After fifteen minutez or
g0 intervalz one of them would fall behind the other one, you
know, to see if anything was wrong with the other airplane. All
the time they would do this, and you'd ask him il hls sister ship
was all right, and if he saw anything, and the other one too,
We'd c¢heck periodically with them on that, which he required.
Fitz Arnette, out of Hendersonvillé was operations officer at
that particular time, and up until the end, I think, and he was
pretty thorough, he knew airplanes,‘he Knew how to fly, he Knew
what was goling on there.

H: Now your maps, was that thelso—called plotting room or just

in the radio room?
S: Juszt in the radlo room.

H: Then 4did yow ;eﬁd‘them out to the pletting rocm?

5 Yes, we had a map of the whole area, and all we did was Lo
just Xkeep tab of the locations, exactly of the latitude and
longitwde, where thig plane was at a particular time, which was
on this plotting board, but they had another one ingide too, il
they could, if they wanted to plot it. I don't krniow what they

used when they first started, but their system changed, when we

11
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were out there, of what they made the pilots do offshore. The
pilots had a better method of calculating their positions than
they did, when they first started down here it was kind of a
haphazard thing. They used buoys offshore. When I first started
working with them, they were using buoys. They'd say we are at

buoy so-and-so. They used a coast and geodelic map.
H: They finally taught them to navigate.

S:  Yes, that's right, exactly. 'They,finally taught the observ-
ers to navigate and you'd have a lot of--typical of them. I tell
you, I really admired them, those pilots. The Jjob they were
doing——it was risky as itbcouid he, but ydu covered up for a lot
of them too, because a lot of them would go out there. and I
know, they'd get up at four o'clock in the morning, and you take
your colder pilots that had been flying with an observer that can
fly too, probably most of the observers could fly, but they would
turn it over to the observer and go to sleep. This happened
quite often. Lots of times you'd have one plane that would
report in at a certain time and say I'11 give you his position,
and you'd ask the other one for his bosition and he wasn't there,
you  knew what had happened, and you'd say you check again, be
sure where you are, you're not right. But rather than put 1t on
our plotting board and let the officer know what ‘happened, you
covered a lot for them like that. It was minor, it wasn't  any-
thing serious, and we never thought too much about it., But they

were funny-——

H: What do you mean, funny? They'd just go out there and go

to sleep? ,

e Comical, yes. They were comical sametlmes, In  the  remarios
that they made. They were @ pretly happy-go-lueky  puneh o

people to be out there where they were in planes. But they would
cruise their patrol and turn around and come back, which was

normal, which was daily incidents and things that were Jjust

12
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minor, not too many major things happened when I  was operating
With 1t,  eXeapt we did have one one morning, went oub and  an
example which really paid off for these two planes. one flight
want  north and he geot up the beach about ten or fifteen miles,
and I think he was about ten miles offshore, 1f I remember ¢or-
rectly, and the sister ship called and said smoke was coming  out
of his exhaust, and so I checked with him and asked him for his
manifaold presaure and o1l pressure, and he sald 1t was  perfectly
#ll right. So then I talked to Arnette, the Operations officer,
and  he =zaid to Keep azking him, keep questioning him every five
minutes or so about his oil pressure and manifold pressure, and
e 10 hig engine 18 both&rjng him, and the sister ship fell back
and Kkept following him. He went from maybe fifteen or twenty
minutas  into  his flight and continued on, but the smoke Kept
coming, so finally Arnette said to tell him to come to Lhe Deach.
B0 we kept checking with him every five minutes on his oll  pres-
sure and manifold pressure, no change, nothing wrong with GLhe
girplane, the pilot couldn't even see the smoke. But he came to
the beach. and then, by the time he came to the beach, we got the
mechanic, Brown, e was from Piedmont Communications. I think,
one of our mechanics, and he was good—-one of the best. I got
him in there and asked him about it, and Brown asked me to ask
him the same thing, and I asked him, and he waz all right, And
Brown =aid Lo bring him in. This was later after the Navy was
flying right much off the base at that time. They didn't have a
ponadron  here, but they were doing a lot of flying. So he saild
Lo get him in here as guick as possible and let him land stralght
in. #o I got permission from the Navy for him to come in,
straight, and just hefore he landed I checked with him again  Ior
hig o0il pressure, gnd he said it was perfectly normal, bhut he
landed, got down all right, and taxied up to the hangar to the
strip where he was to'leave his alrplane. and it cut off on him
just before he got it where he wanted it. The mechanic Look that
airplane down and the motor had frozen solid. The plstons were
one solid piece of metal--that close to loging 1t. Thay lost

some airplanes. They lost some of them down. But I don't remem—
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ber but one when I was on operating duty when they lost it, The
other boys happened to be on other times.

H: Which one was that, Carl?

bl I don't remember who it was. I can't tell you, Dbut he
ditched it, and he was close in and the Coast Guard went out and
got him. No problem. They lost several like that, 1 think.

H: They did lose several at sea?

. Yes, I don't know how many, I wouldn't say too many of them,
put they did lose some that way. They'd go down with mechanical
trouble,

H: Were you on duty with them when Cooper went down?

No.

w

H: That was your off day.

g: No. He was on an afterndon flight, and i was off that after-
noon, but I know when he went down. I was over on the beach when
they ware trying to gét to him, He wasn't too far out, hut it
was just so cold, and the ocean was so rough the Coast Guard
couldn't go get him. You'd freeze to death in twenty minutes or

less.

H: Hyperthermia, You didn't know the word back then, bul it
worked just the same.

S Well, they stopped it after that. They wouldn't lebt them

go out there when it wag thatl rough., They cancelled the (lights
when the ocean wag rough ag it wag at that time, and cold, They
couldn't get to them. That's the only'one I know they couldn't
get to. That's the only one we lost. We were real lucky.

14
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H: You said there were several that ditched at sea though.

o

o Yez, they lost zome airplanes. I don't know how many they
ditched at sea.

H: That 'a one of the hard things I have to tind, and I'm  sure
I'11 find it when I get to read the -2 reportz, that 1 §wsEt

recently got, but it's difficult to pilece that together.

S: Well, I don't know. I only know one, I know they did lose
some more, they lost some airplanes, but I don't know how many or

anything.
H: The one that you were on duty for, why don't you tell jne a

tittle bait about it.

o He knew that hig motor was quitting, and he wasn't far off,
in fact it was off Kitty Hawk, and he knew that he was having
motor  trouble, and he got just as close in as he could. He was
coming to the base. He got just as close in as he could to the
Kitty Hawk Coazt Guard Staticn, and he said he was going to  have

to diteh 1t and he ditched.

H: Did he give you a Mayday or something?

[63]

No, he Jjust told me that he was having trouble Wwith the
airplane, and he was afraid he was going to have to ditch 1t,

and I kept talking to him,’and I told his sister ship. She  kKnew
what waz happening to him, that he was going to ditch 1t, to
watch it, so he knew where he was, and stayed with nhim, 30 theay
just  ditched it and they got out. The Coast Guard was watching
them all the time, tdo. They already had a beat in the water,
They Knew he was coming down.

H: It's amazing how cool & pilot 18 at a time like that,
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S: It 1s, it's just-— They were not rattled, at all,

H: I've only had one serious emergency like that, Carl. and
every once in & while I think back about it, and I say you had o
e out  of your mind to be that easy-going. The primer on the
airplane that [ fly i1s inside the cockpit, and I switched tanks
and threw on a booster pump, and a shower of gas just came shoot-
ing out my primer, all over my lap and everything else, and I was
in a Dpbad weather situation, and all T told the tower was—-]
happened to be within reasonable distance of an airport--I gaid I
need clearance for a straight in, I have a minor fuel problem.

it These Dboys were amazing, the way they operated 11, They
really surprised me. ['11 be honest with you, if-—the first ride

I took with them, after they'd been flying a while. the first
test flight I made, radio test flight, was in a Cessna, and I was
sure the plane would fall apart. You know, Jjust rattled all
over, just fall to pieces. It sounded like it. You know, that's
the way 1t was, and they were flying thét thing. They'd Dbheen
flying it on patrols. Well, all the airplanes are like this. and
I got to thinking they'll hold together. 1 guess. But the King
gquipment that they had back in those days--people today who are
not old enough to know what radio equipment we had, can’'t imagine
what we fooled with, what we were fooling with.

H: Just to reverse this, I flew back in the forties and didn't
fly any more until the seventies, and the biggest problem I had
when I started flying again was that all the darn radio equipnent
drove me crazy. ‘

S5: I know, I know what you mean.

H: That was too complicated.

]

That's why you got with us, because you Kept--well I've kKept
up with it for years, because I've been in the communications
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business since that was over. - As soon as two- way radic ceme 1,
I went into——I gét a Motorola and General Electric service sta-—
tion, and I had & Motorola and 1 Jjust sold it 1in the past vyear,
here, 8o we  grew  up with two-way radios, that's all  [ve
done--sold communications equipment, to police, rire, pilots and
gtuff of that type for years. We worked on fourteen counties
here, so we had to keep up, pretty well with 1t, but back then 1t
was primitive.

H: Let me ask you. When these guys went out, they flew an area,
or did they fly along with a convoy, or how did they do
it?

S0 Well, they flew, no they flew an area. They would go oul

like five miles or something and would fly down the outer Dhanks
for five miles out. What they were flying, really, the thing
that they were flying and the course that they were on was the
shipping lanes. The ships were coming just as close to shore as
they could come, because you could see, watch tankers going up
and down this coast, and they flew just out beyond that shipping
lane where submarines could be within torpedo distance of the
ships, You could watch the hoats. The boats were always out

there, night and day.
H: Did you ever see any of them get sunk out there?

S: Oh, yes. I saw them from the shore. I know of two. 1 stoad
over in  that old casino on Nag's Head one night in the winter
time when itkwas cold, and he was right close to shore, and I 2aw
one of those tankers go up just like a firecracker. and you could
see the men flying out of it, and the oil burning on tap ol The
water, The Coast Guard went out with them. They'd go out there,
But there was a lot of them. gaw two or three blow up, Just
sgtanding looking, I méan we were just standing there talking,.
looking out the window. People don't realize how hot it wag here,
and CAP did & world of‘gobd. I began to really admire them
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afterward, after I got with them, because I Kknew they ware
dolng—-1it's  the only thing we had. They'd call in and say they
saw a submarine, when I was on duty and we had a teletype Lo Lhe
Havy in  Norfolk, and I'd call the Navy and tell them they had
seen & submarine, which 15 what we were supposed Lo do, and where
it was, the location of it, and the Navy said sorry. there's one
PRBY (lying and he's off Florida someplace. From Florida Lo above
Norfolk, they had one PBY flying at a time. They covered that
whole coast. We had no protection. We didn't have nothing. And
if the planes didn't help them, the Germans could come on in any
time they wanted to. They didn't know how little we did have.

H: Finally they put =ome pombs and depth charges on these J1lLUle

airplanes.

Z: When they took us in the Air Force, If I remember correctly,
they came dowh here and, I don't remember whoe came, one of the
National Commanders came down.

H: It would have bheen Earle Johnson, probably.

ol Frobably, from Wazhington, and he made a speech to us, and
told us that we were outlaws. That's the first thing he saild,
1'11 never forget it. He said you are all a bunch of outlaws,
vou've been outlaws. If a German catches you, they'll shoot you,
because you've got no protection whatscever. And we were, theo-
retically we were, and he said that they were golng to take u2 in
the Air Force and send an ordnance crew. And they took us in the
Air Force and they sent an ordnance crew down here and they put
bomba  on and racks, and the scoldiers in the ordnance crew Lodk

the bhombs off when the planes came 1in.

4

H: Did you hear any of the pilots, while you were on duty, talk
about dropping bombs or anything?

18
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o

; Yes, I did. Some ofhthem got excited about 1t. I Famnada
Marvin Overcash waz an observer, and I believe he was rlying with
a fellow Sapp, but one morning on early patrol, he #aid he =2aw &
submarine and they had the bombhs with them then, but evidently
when he first saw it, I1'1l never forget, Marvin called in  and
maid: I see a submarine, and Arnette was in the radio room with
me at that particular time, standing behind me, and he called 1n
arnd  =aid: I see a submarine, can I drop my bomb? I said: Man,
you're out there, not me, and Arnette said, Yeal, what's he doing
out there? And he did.

H: He dropped it.

o He dropped it anyway, but he asked me permission, 10 he

could, he was so excited.
H: You don't remember when that was.

3 No. He was so excited I won't forget him., He won't larget

that, either.
H: We at least know one of them got.dropped.

o They dropped some. I know they did, when 1 was on, they
dropped some.

H: Some. One? Ten?
G 1 don't know. You take two planes dropping four bombs. He

was submerging, but before the end of the thing, they got Lo

where they were shooting back, you Know.

H: They were?
g:  Oh, ves,
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H: I hadn't heard‘about that. What did they do¥

S Bubmarine lay out there with & gun on deck, a cannon, and if
the plane came close he'd shoot at him,

H: Do vyou remember anybody specifically got shot?

3: No. Nobody got shot. They got to stay away from them. They
got to watching them, and if they didn't submerge, they wouldn't
go close enough Lo thém. They knew this was going to happen., and
the firat incident <of this began to happen to them when the Navy
put their patrol on. You see, before we guit, the Navy cams down
here with a squadron, and they took over out beyond where the CAP
was. They went to sea. They'd go out forty to fifty milez or
more to sea,  You probably knew about them.

H : Were they PBY'S, or what?

S: No, thay were flying small, looked like trainers. They called
them the Sugar Sguadron, that was their code name, was Sugar, and
['11 nevear forget them, Buﬁ they came down here and they had a
squadron of them, there was two of them, an observer, open Ccock-
pits, and they ¢ut our range down to five or six miles and Lo
good weather, only good weather flying before the end of 1t. And
rhey would go to sea when they went out.

H: I hadn't heard that.

pes]

e Yes, I don't.kKnow how long it was, maybe a month or two
months bhefore we quit, the Navy was flying, they went off at
daylight just like we 'did. They took off at the same time, dawn,

and came back about the same time, That's where our caordination
gqot  together. That was .along at the last. And when the weather
was Dbad they'd take over the inside convay if the ooaan wag  Loo
reugh for them to fly, because they stopped them after they lost
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them, they stopped Lhem Lrom [lylng in real rodgh cold  weallel,

extremely cold.

H: Well, what about your living conditions? Where were you
living during that period of time? Oh, before I get to that,
tell me the =tory about the guy that landed on the alrcraft

carrier.

¢ Oh, yes., He was on convoy. and they are radio mwilence,  you

e

G,

know, when they are on convoy. They'd go out and plck them  ap
coming up the coast going in to Norfolk, with the base's carrier
and three destroyers, I believe, with them. We Knew from the
ather hazesz at Maorehead City that they were coming, Yyou Kknow.
They'd bring them up to Hatteras, and we'd go down and wmeet them
at  Hatteras and escort them up through here., And usually they'd
Ao it in the morning. If 1t was in the morning they ' 'd go  down
and  get them and bring them up here and the next sguadron  wouid
come  on in and they'd go bdck.mut. They had to leave the ezcort
hefore they could break radio silence and say they were coming
in, you know. The next bunch would go out and pick them up and
take them to Norfolk, up to Virginia Beach. But anyway, they were
escorting them back up that way, and under no condition c¢ould
they break radio silence, and they couldn't fly over the convoy
under any condition, over any ship. They had Lo SLay
within——they'd circle once in a while. and then fly along side of
them. but we didn't hear anything from him.‘ T didn't hesar  any-
thing about it at all, and of course we weren't expecting any-
thing, radio, unless he came ashore. If he had trouble or 3ome-
thing he would have come ashore and then called in, but nothing
happened, and then,the sister ship called when she started Lo
turn  back  and she =aid he had Janded on the carrier and was

‘

safe.

H: Who was that?
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3 That was this guy, L'm trying to think of his nams, Paual wasz

telling me his name a while ago,

H: That wag the Canadian?

5 Yes,

H: Why did he land on the carrier?

S5 Well he said he was having trouble. His motor was running
bad, s=kipping. I don't Know whethér it was bad enough that he
would have had to land it. I guess it was. But he said it was
minoer. It waz zomething he could have fixed if he had had it on
the ground, I remember that. But the carrier was watching him
and heard him, and the captaln pulled the nose ol the carrier
into the wind, nething said, but he Knew what he was asking Lor.
20 he  set down on 1T, He was planning on setting down  on it
fixing the airplane and taking off and coming on in, vyou Know,
Then when he sat down on it, that was it,

H: That's a real good story. Do you remember about when that

was'’

8 Na, I don't, It was along the latter part, I'd say within
the last two months or so of the base operation, because vyour
carrierz were coming back beat up, you Know, thig one wasg, Dhat-

tle-scarred.

H: You don't remember the name of the carrier?
g: No, I don't., But they were battle-scarred. I think he said
the whole front end of this one wag knocked out. They'd go 1nto

Norfolk for repairs.

H: That's a real interesting story, [ hadn't heard Chat ohbe

before. I've got to follow that one up.
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3: Follow that one up and talk to--have you talked to Allen
Watkins? '

H: No.
g If I remamber, he hit the ceiling when they wouldn't let  liom
off. And they had to go up there and dizassemble Lhe plang, Uike

it apart and bring 1t back.

H: They had to go to Norfolk and disassemble the airplane to
bring 1t back?

g Yea&

il

Yag, =ir. They wouldn't let him fly it off of there,
H: Do you know what kind of airplane it was?

S It was a Stinson. Same type they were rlying. Most of the
ones they had here were Voyagers, most of the ones they were
flying. Some other types here too, there were Stearmans here. I
remember that one, because I remember Watkins hit the ceiling
hecause he couldn't get dff of it. He could have got off, but

there was a Navy regulation, you know, you don't do thig——nobody

does it.
H: S0 they wouldn't let him off. How about any other Jittle

incidents, amusing or otherwise, that occurred during that peri-
od?

S: Well, let's see, not too many unusual incidents. 1 know

that there were some of them that landed on Lhie Dbeacth. They d
gee something they wanted or something so would roll it 1n., which
was strictly against regulations and dangerous as heck. but  they
would do i1t. And down at Hatteras, because a lot of gtull was
washing ashore, dead people, Germans, and stuff like that. In
fact, I think the first Mae West they got from some of that stufr
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down there that washed ashore off of Germans or—-. We didn't

have any Mae Wests.

H: Yez, the first ones you got, that's the way you got them. You

got them off of bodies.

ol Yez, 1 know they landed down there and got some off  of
bodies. The first ones we ever had, the first four, I think, 1
avar saw here came off of dead Germans on the beach. But that's
what I say, they were out there without any protection whatzosver
far a long time. You really admired them. Nobody realizes the

I
'

good they did. I mean there's no way of saying 11, Bacauss

1

thay had nothing to fight with, and 1 know the Germans Kpew thiz,
but they knew they had radios, and they didn’'t Know whal él@e was

COMm1ng .

H: What did you do in your spare time?
S5: Ran my radio shop.

Hi  You ran yvour radio zhop in town.

it And also I was helping Jolly with his filling =tation. He
was  running  the [illing station, and he was in  the pluwnbing
business at that time, too. The filling gtation waz just a =ide
ling, so I kind of worked with him., We kept the filling station
going. We had a boy working in there, and I kind of helped
manage it when he was gone, and he did the same, and 1 rean a
radio shop in the back side, with what parts I could get. Like I
told  you, you know tubes and stuff was so hard to get, you just
patched up whatever'you could. Sometimeszs 1 had twoe oF thraes
dizgtributors from Ric¢hmond and Norfolk that would save me a tew
tubes, and I'd go up and pick them up, on the 3ide, and sturt
like that, That's the only way I could do it,
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H: What were you, a tech sergeant or something like that at the
time?

i Yeg, all radio operators were technical sergeants. My pay
was $7 per day.

Hi %7 per day. That's right, Technicians got paid a little
bit better than the rest of them,

g It was $7. Filots got $8, I think.
H: Regular ground people didn't get paid that much.

o No, we had several different--1 think 5 for a guard or

something.

H: 1 or 5. The three key people were pilots, mechanics and

radio operators, radio technicians.
i You sae, it was perfectly normal that none of the radio men
wanted to operate. I didn't. I hated operating. They did too,

They'd rather fix radios, but that's .what I wanted.

H: But they made you take your turn at operating.

£

i Yam,  Somebody had to do it, so we just alternated in doing

it that way to keep it from heing 50 monotonous.

H: Now,  just a couple of general questions, How well do vyou
think the base was equipped when it got up here at the maln  Dase
at Manteo?

i I think very good, very well equipped. I think we had good

facilities, as far as I could see,
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H: Where did you get that facility? Did the government give it
to your ’

4:  The government bought it. The government did, up here. they

burlt a1t

r: Well., 1§ meant like your tools and your test  eguipment and

things of that nature. Did you get them out of the Army?
8: Yes. We got it from Fort Eustis.
H: But that was toward the tail end of 1it.

vl On., ves. Well, all the time that we were 1n Lhere, 1 think
we got  all  our supplies, radio supplies out of Fort bustls,
Norfolk.

H: 80 you got pretty well supplied.

5: They flew up there and got 1t. There was a plane went up

there almost every day.

H: You really didn't have any shortages once you got started

up here.

b No. Not after we got straightened out down here. I think
the whole CAP had trouble-until after we got over here, really,
till the bases got settled down. But after we got in here we
didn't have too much of a problem. 1 didn't see mach, We: had &
real good set—up here. We even had a mess hall and a cook for
hreaktfast.

‘

H: Now that messz hall, did they serve three meals a day or

£ nt

two or what?
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o

o I don't think so. I don't believe they did. I never ate

anything Dbut hreakfast there. That's all 1 was interested in,

(o2

scause  that would be usually four o'clock in the morning, and
then  che pilots would eat, and the crews as they came 1 would

at.

¢

H: Who ran the restaurant? Civilians?

ol Yes. Had a lady, Mrs. Davis, here on the island, was cook
and  took care of the whole thing. In fact she fed The Lost
Colony, the vyear I was here with The Lost Colony, ahe  fed Ul
Wiole  cast o in her house., She turned her living room and dining
yoom and all i1nto a mess hall and her kitchen and part ol anather
voom,  She had & two story house, big two story house right down
on  Main Street, and she served us all our meals, 1 ate thres
meEale & day with her, =he served every one of us for $5 a week.

H: $5 a week.

i Yam =ir, three mealz a day. The whels cast ol The Lost  Uoio-

ny. Can you imaginev
H: Good eating. too, probably.

5. Yes. It wasn't too bad too. When I came down here I boardsd
for 35 & wesek for a room and $5 a week Lo eal. Conldn't beat 1t.

H: How well do you feel the base was managed?
el Wall, I tell yey. After I went in it, several of them had

trouble with Watkins. What it was, I don't know.

H: Most bagez did, by the way.

. And a lot of the pilots had trouble with him. I know it

I kpnew about it, I heard there were a lot of gripes. and =gout-
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tlebutt about it, and a lot of them would get on his back, and
he'd get on them. And I don't know, I felt like Watkins--well, 1
shouldn't tell this stuff.

H: Don't worry about it. It's not going any place. If 1t's
bad, I take 1t out.

il I liked Allen. I tell you, Allen was nice Lo me. I never
had a minute's trouble. He talked to me, when they talked me
into joining this base, I never had any pressure on me whatsoev-
er. Any time, even one time I overslept, he was really rough on
them, vyou know, if they didn't show up, oversleeping, and

-

overslept, and he never said one word to me about it. Because
think he had the feeling he had talked me into 1t and T'm liable
to  go, you know, too, If he'd saild somelhing, which I wouldn'u,
but  Allen was good to me, he was just as nice to me as he  could
be . I don't know, I never felt regimented or anything while I
was  in it with him, I felt free to talk toe him, and we didn't
have any, there wasn't any rank on ug, you know like uz, az  far
as that's concerned, it was no regimentation, like it was with
some of them, who got to feel this way. But Watkins did have his
problems.  There was some diésention.in the base. Allen was kind
of a playboy type. I knew him before he came down here.  He wag
in  Greenshoro, and he married into « wealthy family, so he Llew

airplanes, and stuff like that, you all know about it

H: Yes, we've met them before. That wasn't the same name, but
you know.

S: Yes. But I liked him. I got along good with him, I'll admit
it, and no problems, 1 never had any problem with him, don't
know why, he just neveér gave me any. He seemed to take Kind ol

a liking to me.

H: Well, aside from that apparently 1t was run pretty well.
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5. I'd say it was. I'd say it was. 1'd say it was very effi-
cient,

H: They made their flights and all the stuff like they were

supposed to, and that's the bottom iine.

S: That's right. That's what I would say. He ran a tight ship.
He did that, no question about it. Arnette was a good operations
officer. We had very little radio trouble, I mean, where they'd
gquit in flight, or anything like that. They would get noisy, but
wa'd ¢heck them out anyway, they got periodic checks regardless.
And we didn't have too much of that, except for antenna problems.
Mozt of  them, if one of them went off the air, you krew about
what had happened to him, right off the bat, ninety percent of
aur problems, but some other technical stuff. our transmitters,
we didn't ever need it. We were in good shape. We built this
Lransmitter, 1iKe we helped them with first, and used it the
whole duration of the CAP, but we had two more units that we
could have put together,

H: Good stand-bys.
S:  They were laying out in parts. All we had to do was assemble
the parts, receilvers and stuff that the boys had brought down and

just left, among themselves.

H: Well, what's your personal overall evaluation of the relative
worth of what was done down here?

Sy I think they did g remarkable job.

H: Well, not they, y@ﬁz All of you did.

ol But as far as what the CAP did, not particularly thig Dbase,
but the organization as a whole, I think was a good idea, remark-
able, and I think they did a good job of it. The volunteers, the
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people that volunteered their time to do it, it amazed you 3o
pach, that they volunteered from all kinds of occupations, about
every occupation. We had,doétors, politicians. and everybody vou
could  imagine here, you knowy that had volunteered for this
thing, and they did & wonderful Job--no guestion about that. The

public will never know how good they did do. I know they did.
H: I hope some day they'll read a book.

S: Yes, Well, there's some way you could, because after that we
thought, well, the general said to us when we did this, you Know,
vou should never tell anybody, you were doing this, and then just
forget 1it.

H: Well, during that period of time, of course, they didn't want
to scare the general public by how close the war was on theilr
doorstep. So they kept everything pretty quiet,

8: Yes. We never told it. And far as, like ug as operators, we
were told that you don't repeat it. After you leave the radio
room, that's 1t. Nobody ever knew. 1If you saw a submarine,
they'd ask you, but nobody ever kneéw.you saw one. And 1 mean f[or
vears, nobody'd ever tell it, because there wasn't any use to do
it. They saw them, There's no question about that. Some of them
saw whales they thought were submarines, and then parts of ships
that were sunk. All in all, that's all I know. Dot can tell you
more apout it because she was with it all the way through, and
she was in operations. She can give you some idea of how the
base operated within itself. All 1 was connected with, az far as
the physical operations, was with the pilots and the alrplanes
and stuff.

H: We'll let you in on a little secret. For the most part, the
radio people knew more about what was going on on the base Lhan
anybody else. They were prettly much on top of it.
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S:  You Kknew everything going on. There was not much you missed.
These little things that came up, and things that are

never mentioned, odds and ends.

H: Well, I think we got & good interview. Everybody has
own version of it, and you put all these together and you come up

their

With a complete story.






